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آخرین وضعیت پرداخت
 مطالبات پرستاران

رئیــس کل ســازمان نظام  پرســتاری 
آخریــن وضعیــت پرداخــت مطالبــات 
پرســتاران را تشریح کرد. احمد نجاتیان با 
بیان اینکه کارگروه  بررسی فرمول پرداخت 
تعرفه گذاری خدمات پرستاری در وزارت 
بهداشت تشکیل شده، اظهار کرد: کارگروه 
تعرفه گذاری  پرداخــت  فرمول  بررســی 
تاکنون چهار بار در یک ماه گذشته تشکیل 
جلســه داده و مســائلی در این جلســه 
مورد بررســی قرار گرفته اســت. کارگروه 
وزارت بهداشــت در مسیر بررسی نواقص 
کارشناسی طرح پیشنهادی سازمان نظام  
پرســتاری قرار گرفته و طرح کارشناســی 

نهایی را ابلاغ می کند.
بررسی چگونگی پرداخت تعرفه پرستاران 
اتاق عمــل: وی با بیان اینکــه جنبه های 
مختلف فرمول پیشــنهادی سازمان نظام  
پرســتاری در این جلســات مورد بررسی 
قــرار گرفته، تصریح کرد: یکی از مســائل 
و مشــکلات نظــام  پرســتاری، چگونگی 
پرداخت تعرفه پرســتارانی اســت که در 
اتاق عمــل به ارائه خدمــت می پردازند. 
موضــوع چگونگــی پرداخــت تعرفــه 
خدمات پرســتاری برای پرستارانی که در 
اتاق  عمل مشــغول به  کار هستند، در یک 

جلسه مورد بررسی قرار گرفته است.
تعرفه های  پرداخت  فرمول  شفاف نبودن 
پرستاری: رئیس کل سازمان نظام  پرستاری 
با بیان اینکــه نگرانی های پرســتاران در 
ارتبــاط با قانــون تعرفه گــذاری خدمات 
پرســتاری از دو وجه قابل بررســی است، 
گفت: «شــفاف نبودن فرمــول پرداخت» 
و «پرداخــت با تأخیر» جــزء نگرانی های 
پرستاران در ارتباط با قانون تعرفه گذاری 
خدمات پرستاری اســت. پرستاران بر این 
باور هســتند که فرمــول کنونی پرداخت 
تعرفه های پرستاری چندان شفاف نیست. 
اگرچه وزارت بهداشــت نســبت به ارائه 
فرمــول پرداخــت تعرفه ها اقــدام کرده 
اما میزان تعرفه های دریافتی پرســتاران 
در بخش هــا و بیمارســتان ها با عملکرد 
یکســان، متفاوت اســت. به طــور مثال، 
پرستاران یک بیمارستان مبلغ سه میلیون 
تومان به عنوان تعرفــه دریافت می کنند 
درحالی کــه پرســتاران یک بیمارســتان 
دیگر با عملکرد مشــابه هشــت میلیون 
تومان در قالب تعرفه پرســتاری دریافت  
می کنند. رئیس کل سازمان نظام پرستاری 
با بیان اینکه اختلاف تعرفه دریافتی برای 
پرســتاران از معنا و مفهوم تهی اســت، 
تأکید کرد: هنگامی که پرســتاران خدمات 
یکسان برای بیمارستان ها تولید می کنند، 
انتظــار دارند میــزان تعرفه مشــابه هم 

دریافت کنند.
پرداخــت تعرفــه بــا توجه بــه بخش 
بیمارستانی: وی با بیان اینکه سازمان نظام 
پرستاری فرمول پیشــنهادی مدنظر خود 
را به وزارت بهداشــت ارائــه داده، گفت: 
سازمان نظام پرستاری  فرمول پیشنهادی 
خود را با توجه به دغدغه های پرســتاران 
در مواجهه با نحوه پرداخت تعرفه ها به 
وزارت بهداشت ارائه داده است. بر اساس 
فرمول پیشنهادی، میان تعرفه دریافتی و 
کارانه ایجاد شده پرستاران ارتباط مستقیم 
وجود دارد. فرمول پیشــنهادی ســازمان 
نظام پرســتاری، روشن و شفاف است؛ به 
نحوی که پرستاران می توانند میزان تعرفه 
تولیدی خود را محاســبه  کننــد. نجاتیان 
با اشــاره به فرمول پیشــنهادی سازمان 
نظام پرســتاری گفت: بر اســاس فرمول 
پیشنهادی سازمان نظام پرستاری، تعرفه 
دریافتی پرســتاران با توجه به بخشی که 
در آن به ارائــه خدمت می پردازند حدود 
۶۰ تــا ۸۰ درصد تفاوت دارد. بر اســاس 
این الگو، پرستاران می دانند در صورتی که 
بیمار بیشتری تحت پوشش داشته باشند 

تعرفه بیشتری دریافت می کنند.
ضــرورت بازنگری تعرفه های پرســتاری: 
وی با بیان اینکه ارزش تعرفه پرســتاری 
در سال های گذشته رشــد خوبی داشته، 
اظهار کرد: اگرچه ارزش ریالی تعرفه های 
پرستاری در سال  گذشــته رشد به نسبت 
خوبی داشــته امــا بازنگــری تعرفه های 
پرســتاری امری ضروری است. رئیس کل 
ســازمان نظام  پرســتاری دربــاره آخرین 
پرســتاران  معوقات  پرداخــت  وضعیت 
نیــز تصریح کــرد: منابع مالــی در اختیار 
دانشــگاه ها قرار گرفته است اما از میزان 
دقیق منابع تخصیص یافته برای پرستاران 
ســازمان  بررســی های  نــدارم.  اطلاعی 
نظام  پرســتاری بیانگر این است که برخی 
دانشــگاه های علوم پزشــکی، معوقــات 
دو تا ســه مــاه تعرفه های پرســتاری را 

پرداخت کرده اند.

سامانه املاک آگهی فروش برج میلاد را هم تأیید کرد
اقتصادآنلاین: پس از انتشــار گزارش اقتصادآنلایــن درباره حفره های 
ســامانه املاک وزارت راه و آگهی کردن ســاختمان ایــن وزارتخانه برای 
فــروش با تأیید ســامانه املاک، وزارت راه ضمن اعلام شــکایت از خبرنگار این 
گزارش، ایرادات این ســامانه را انکار کرد. برای همین این وب سایت این بار برای 
تأکید دوباره بر ایرادات فاحش این ســامانه، برج میلاد را در سامانه املاک ثبت 
کرده و با تأیید این سامانه، آگهی فروش آن را نیز در دیوار و شیپور منتشر کردند. 
اقتصاد آنلاین چندی پیش با هدف اصلاح سامانه املاک و اسکان، در گزارشی با 
عنوان «حفره بزرگ ســامانه املاک و اسکان» به ایرادات این سامانه اشاره کرد. 
همچنیــن برای نشــان دادن حفره و باگ این ســامانه، ســاختمان وزارت راه و 
شهرسازی را در سامانه املاک و اسکان به نام خودمان ثبت کرده و سپس آن را 
برای فروش در پلتفرم های دیوار و شــیپور آگهی کردند. با انتشــار گسترده این 
گزارش در ســطح کشــور، وزارت راه به  جای پاســخ گویی و تلاش برای اصلاح 
ســامانه املاک و اســکان، در بیانیه ای زبان به تهدید گشــود و ضمن افشــای 
اطلاعات شــخصی خبرنگار به صــورت عمومی، اعلام کرد که از او شــکایت 
می کند. همچنین در این بیانیه، وزارت راه ادعا های اشــتباهی را مطرح کرد که 
تمامی این ادعا ها را در گزارشــی با عنوان «به جای شــکایت، سامانه املاک را 
اصلاح کنید» پاســخ داده و اشاره شــد که وزارت راه که توانایی صحت سنجی 
اطلاعات ساختمان خود را در این سامانه ندارد، چگونه می خواهد از ثبت شدن 
املاک مردم توســط دیگران در این ســامانه جلوگیری کنــد؟ همچنین به این 
موضــوع پرداخته شــد که وزارت راه با وجود آنکه همه افــراد را ملزم به ثبت 
اطلاعات ملک شــان در ســامانه املاک کرده، اطلاعات ساختمان خود را در این 
ســامانه ثبت نکرده است و به همین دلیل نویسندگان گزارش توانستند آن را به 

نام خود ثبت کنند.
مســئولان وزارت راه، اما به جای پذیرش اشــتباه خود، به صورت یک طرفه 
از تریبون های رســمی به دفاع از سامانه املاک و اســکان پرداختند و برخی از 

خبرگزاری های مرتبط نیز به دروغ پردازی درخصوص این اتفاق روی آوردند.
یکــی از این خبرگزاری ها در مطلبی با عنوان «جزئیات جدید از پشــت پرده 
آگهی فروش ســاختمان وزارت راه» به صورت کاملا ناشــیانه و غیرحرفه ای، در 
ابتــدای گزارش، جوابیه وزارت راه را منتشــر کرده کــه در آن وزارتخانه مذکور 
با آوردن نام فردی که ســاختمان وزارتخانه را به نــام خودش ثبت کرده، مهر 
تأییدی بر گزارش اقتصاد آنلاین زده اســت، امــا در ادامه و برخلاف تأیید وزارت 
راه، این خبرگزاری مدعی شــده است آن شخص نه ساختمان وزارت راه را بلکه 
ملک خودش را در ســامانه ثبت کرده و فقط در انتشار آگهی فروش ملکش از 

عکس های ساختمان وزارت راه استفاده کرده است.
اقتصادآنلاین در ادامه این گزارش می نویسد: این ادعاها در حالی گفته شده 
که اقتصادآنلاین در گزارش «حفره بزرگ ســامانه املاک و اسکان» تصاویر ثبت 
ســاختمان وزارت راه در ســامانه املاک و اسکان را منتشر کرده است. ادعا های 
اشــتباه وزارت راه و دروغ پردازی برخی از رسانه های مرتبط ما را بر آن داشت تا 
این بار با ثبت بلندترین ســازه ایران در ســامانه املاک و اسکان به نام خودمان و 
آگهی کردن آن برای فروش در پلتفرم های دیوار و شیپور، به این تناقضات پاسخ 

دهیم و بر ایرادات سامانه املاک و اسکان تأکید کنیم.
به این منظور در ابتدا اطلاعات رســمی و کد پســتی برج میلاد را از ســایت 
رسمیو اســتخراج کردیم. پس از آن با استفاده از این اطلاعات، برج میلاد را در 
ســامانه املاک و اســکان به نام خودمان ثبت کردیم که باز هم بدون هیچ گونه 
خطا یا هشــداری، اطلاعات این ملک به صورت کامل به نام ما ثبت شد. پس از 
آن، با تأییدیه ســامانه املاک و اسکان، این ملک را با نام «برج میلاد» در دیوار و 
شــیپور آگهی کردیم. نکته عجیب در این ماجرا این بود که سامانه دولتی املاک 
و اســکان به صورت کامل این اقدام را تأیید کرد، اما پلتفرم های خصوصی دیوار 
و شیپور، به دلیل استفاده از نام «برج میلاد» اقدام به حذف آگهی کردند. یعنی 
پلتفرم هــای خصوصی به مراتب بهتر و هوشــمندتر از ســامانه املاک دولتی 

عمل کردند.
پس این بار آگهی فروش را به جای «برج میلاد» با عنوان «برج بلند» در این 
دو پلتفرم ثبت کردیم که با تأییدیه سامانه املاک و اسکان به صورت کامل منتشر 
شد. به منظور جلوگیری از تکرار اتهامات مجرمانه بی پایه و اساس وزارت راه که 
در جوابیه خود تحت عناوین کلاهبرداری و فروش مال غیر به خبرنگار ما نسبت 
داده بود، در توضیحات این آگهی ها اشاره کردیم که این آگهی صرفا برای تست 
عملکرد ســامانه ملی املاک و اسکان ثبت شده است و آگهی گذار قصد خرید، 

فروش یا ادعای مالکیت را ندارد.
انتشــار آگهی فروش برج میلاد تهران در پلتفرم های دیوار و شیپور آن هم با 
تأییدیه کامل ســامانه املاک و اسکان، بار دیگر نشان داد که ادعا های وزارت راه 
درخصوص صحت سنجی اطلاعات این سامانه از طریق تقاطع گیری اطلاعات با 
ســایر بانک های اطلاعاتی صحت ندارد. در این شرایط آیا مردم نباید نگران ثبت 

اطلاعات ملک شان توسط سایر افراد باشند؟
در نهایت از مســئولان وزارت راه و ســایر خبرنگاران دعوت می کنیم تا برای 
صحت ســنجی اسناد ارائه شده، خود نیز از طریق سامانه املاک و اسکان، اقدام 
به ثبت یک ملک دلخواه کنند تا با ایرادات و حفره های بزرگ این ســامانه آشنا 
شــوند. حال باید منتظر ماند و دید این بار نیز مدیران به جامانده از دولت قبل در 
وزارت راه و شهرسازی با تهدید به شکایت با این موضوع برخورد می کنند یا این 
وزارتخانه با روی کار آمدن وزیر جدید، ایرادات این سامانه را می پذیرد و درصدد 
رفع آن برمی آید. پیشــنهاد ما به وزیر جدید راه این اســت که قطار وزارت راه را 
بــه ریل صحیح خود برگرداند و به جای ادامه ایجاد اختلال در فعالیت مردم با 
سامانه ناقص املاک، این سامانه را تکمیل و از آن برای مدیریت داده محور بازار 

مسکن و حل مشکل سرپناه مردم استفاده کند.

پرونده دانشجویان بررسی می شود
دیروز ســعید حبیبا، رئیس سازمان امور دانشجویان، در نشست معاونان 
دانشجویی دانشگاه های سراسر کشور از بررسی دوباره پرونده دانشجویان 
گفت. نکته ای که با واکنش در شبکه های اجتماعی روبه رو شد و آن را به تغییر 
رؤسا در دولت جدید مربوط دانستند. سعید حبیبا همچنین در بخش دیگری از 
سخنانش گفت: « دانشجویان باید احساس کنند کرامت و عزت آنها در دانشگاه 
حفظ می شــود. پس دانشــگاه های ما باید جای امنی برای دانشــجویان باشد. 
بنابراین دانشجویان ممکن  است دچار چالش انضباطی شوند ولی اینها فرزندان 
ما هســتند و باید معاونان دانشــجویی توجه جدی به آنها داشته باشند. تقاضا 
دارم با توجه به تحولات کشور و فرمایشات ریاست جمهوری درباره دانشجویان 
اخراجــی و تعلیقی، کمیته ایجاد شــود. ما باید بتوانیم روزنــه امیدی را که در 
جوانان ایجاد شده، تقویت کرده و قوت ببخشیم. در حال حاضر ما با دانشجویان 
نســل زد مواجه هســتیم که متفاوت هســتند. بنابراین برای پرونده هایی که در 
کمیته انضباطی تشــکیل شــده، قبل از بازگشــایی تمهیداتی ببینید تا ما شاهد 
حل شدن مشکل آنها باشیم. وزارت علوم و سازمان امور دانشجویان این امکان 
را دارند؛ اگر مشــکلی بود به آنها ارجاع دهید. یــک کمیته هم در وزارت علوم  
ایجاد شده است، ولی مطلوب تر است که خود معاونان دانشجویی این  موضوع 
را مدیریت کرده و در اســتان ها این  مشــکل را حل کنند ». رئیس ســازمان امور 
دانشجویان همچنین درباره حضور دانشجویان خارجی گفت : « از تکالیف برنامه 
هفتم که برای دانشــگاه ها پیش بینی شده، جذب ۳۲۰ هزار دانشجوی خارجی 
است که برای کشور آثار بسیار خوبی دارد. باید توجهی جدی به امور آموزشی و 
کیفی این دانشــجویان شــود. طبق روال وام دانشــجویی برای دانشجویان در  
مهرماه اختصاص داده شده و بسیار خوب اطلاع رسانی شود تا دانشجویان دچار 

مشکل نشوند و ثبت نام  کنند ».

گزارشی از فعالیت کارگاه ساختمانی هتل ۳۰ طبقه ولنجک برخلاف اعلام توقف ساخت از سوی نهاد قضائی

بتنی روی بام تهران یا ساخت هتل ۳۰  طبقه  سپر 
در موقعیت سبیل حاکم 

نگاه خبر

جامعهجامعه

شــرق:  روی بدنه کارگاه ســاختمانی هتل ۳۰ طبقه ولنجک 
نوشته شــده «هتل باعث ارزش افزوده شهر و کشور است»، «با 
ورود هر گردشــگر به شهر سه شــغل در کشور ایجاد می شود»، 

«هتل نشان دهنده رو به جلو بودن و پیشرفت کشور است».
کارگاه فعال است و به گفته همسایگان در دو شیفت کارگران 
مشغول کار هســتند. هتلی که ســاختش با حاشیه های زیادی 
همراه بود. مدتی پیش مصوبه کمیسیون ماده ۵ این هتل با رأی 
دیوان عدالت اداری لغو شــد. پس از انتشــار لغو مجوز ساخت 
این هتل از ســوی دیوان عدالــت اداری، دوباره ایــن پرونده در 
کمیســیون ماده ۵ بررسی و به شــورای  عالی شهرسازی ارسال 
شد. هفته گذشته سخنگوی قوه قضائیه اعلام کرد: ساخت هتل 
۳۰ طبقه در ولنجک متوقف شــد. ساخت این ساختمان طبقاتی 
فعلا تا تعیین تکلیف نهایی متوقف باقی خواهد ماند. همسایه ها 
می گویند کارگاه ساختمانی یک روز هم تعطیل نبوده است. چهار 
اســتاد و مهندس شهرســازی و یک وکیل دادگســتری فروردین   
امسال دادخواستی علیه شهرداری تهران در دیوان عدالت اداری 

ثبت و این تخلف را از طریق مراجع قضائی پیگیری کردند.
این کارشناســان در نخستین نشست خبری خود دلیل تخلف 
صدور پروانه برای این هتل را تشریح کردند. دومین نشست خبری 
کارشناسان حوزه شهرسازی و حقوقی درباره پروژه هتل ولنجک 
با حضور مرتضی هادی جابری مقدم عضو هیئت علمی دانشکده 
شهرســازی دانشــگاه تهران، محمدصالح شــکوهی بیدهندی 
اســتاد دانشگاه، رضا خیرالدین عضو هیئت علمی دانشگاه علم 
و صنعت، امیرحســین عبداالله زاده مهندس شهرسازی و صادق 
کاشــانی وکیل دادگستری  برگزار شد. در این نشست که در محل 
ساخت این پروژه بود، بر غیرقانونی بودن فعالیت های ساختمانی 
این هتل تأکید شــد. به گفتــه مرتضی هــادی جابری مقدم این 
پــروژه در موقعیــت ســبیل حاکم اســت و صدای نقــاره هم 

بسیار بلند است... .
محمدصالح شــکوهی بیدهندی، عضو هیئت علمی گروه 
شهرســازی دانشــگاه علم و صنعت، در این زمینه به رسانه ها 
می گویــد:  زمینی کــه پروژه موســوم به هتل ولنجــک در آن 
ســاخته می شود، یک زمین دولتی اســت که در ابتدا قرار بوده 
برای احداث یک مدرسه اســتفاده شود، اما بعدها این زمین را 
از کســی که قرار بود مدرسه بســازد، گرفتند و به کسی تحویل 
دادند که می خواهد در آن یک هتل بســازد. البته ساخت هتل، 
همه واقعیت این پروژه نیســت، بلکه قرار است بخشی از این 
پروژه برای واحدهای تجاری استفاده شود که این کار هم خلاف 
قانون است، چون برای این پروژه تحت عنوان هتل مجوز صادر 
شــده، نه مجتمع تجاری. البته در اصل مجوز صادرشــده هم 
ابهام وجود دارد و به دلیل وجود همین ابهامات، دیوان عدالت 
اداری  مصوبه کمیسیون ماده ۵ شهرداری تهران درباره ساخت 

این هتل را باطل اعلام کرده است.
او ادامــه می دهــد:  مطالعات ترافیکی نشــان می دهد نباید 
در معبری که عرض آن اندک اســت، هتلی با این ابعاد ســاخته 
شــود. همچنین چون این پروژه ارتفاعی بیش از ۱۲ طبقه دارد، 
بلندمرتبه سازی محسوب می شــود و طبق قانون، پیش از اینکه 
شورای  عالی شهرسازی و معماری تصویب کند، شهرداری نباید 
به چنین پروژه ای مجوز بدهد؛ یعنی برای احداث یک ساختمان 
بیش از ۱۲ طبقه، ابتدا باید شــورای  عالی تأیید کند که این پروژه 
در پهنه بلندمرتبه سازی شهر تهران قرار گرفته و بعد شهرداری 
می تواند به این ســاختمان مجوز بدهــد که چنین فرایندی  برای 

ساخت این هتل طی نشده است.
این استاد دانشــگاه یادآوری می کند:  متأســفانه در روزهای 
پایانی دولت قبل شــاهد آن بودیم که شــورای  عالی شهرسازی 

و معماری که دبیرخانه آن در وزارت راه و شهرســازی قرار دارد، 
برخی موارد خلاف طرح جامع شهر تهران از جمله پروژه موسوم 
به هتــل ۳۰ طبقه را تصویب کرد. انتظــار می رفت که در دولت 
جدید از همان شــروع بــه کار، به ویژه پس از اخــذ رأی اعتماد 
وزیر راه و شهرســازی از مجلس، دربــاره این مصوبه دولت قبل 

موضع گیری شود که هنوز این اتفاق نیفتاده است.
این استاد دانشگاه ابراز امیدواری می کند:  در روزهای آتی باید 
موضع گیری صحیحی در قبال هتل ولنجک از طرف شورای  عالی 
شهرسازی و معماری دولت سیزدهم انجام شود؛ چون این پروژه 
با طرح جامع شــهر تهران مغایرت اساســی دارد و با مصوبات 
قبلی خود شورا هم منطبق نیســت و در حریم گسل واقع شده 
است. ضمن اینکه شورای  عالی شهرسازی و معماری باید درباره 
پروژه های بلندمرتبه سازی اعلام نظر کند. بنابراین این شورا قانونا 
باید دســتور توقف ســاخت هتل را صادر کند و بعد بررسی های 
کارشناسی را انجام دهد و اگر ضوابط قانونی اجازه می داد، اجازه 
ادامه فعالیت پروژه را بدهد؛ البته به نظر نمی رســد این پروژه با 

ضوابط قانونی منطبق باشد.
رضا خیرالدین، عضو هیئت علمی دانشــگاه علم و صنعت 
ایــران نیز درباره اینکه برخی از مدیران شــهری معتقدند باید از 
هتل ســازی حمایت کرد و ســرمایه گذاران را تشویق به ساخت 
هتل کرد،  می گوید:  برخی مدیران شــهری مدعی هستند که در 
تهران ما با کمبود هتل روبه رو هستیم. متأسفانه حمایت برخی 
مدیران شــهری از پروژه های هتل ســازی ماننــد آنچه در هتل 
ولنجک می بینیم، روند غیرقانونی پیدا کرده اســت. این مدیران 
معتقدنــد ســرمایه گذاری در این حوزه برای ســازندگان جذاب 
نیســت. نیاز به زیرســاخت های خدماتی در تهران وجود دارد، 
اما روش های تأمین این نیاز باید دقیق و قانونی باشــد. اقدام به 
ساخت هتل در مناطق غیرمجاز و انجام فعالیت های غیرقانونی 
به بهانه کمبود هتل در تهران، نه تنها توجیه پذیر نیست، بلکه به 
حقوق مالکانه همسایه ها نیز تعدی می کند. این نوع اقدامات با 
قوانین موجــود و رویه های قضائی مغایرت دارد و باید از انجام 

آنها پرهیز شود.
مرتضی هــادی جابری مقدم، عضو هیئت علمی دانشــکده 
شهرسازی دانشگاه تهران  نیز می گوید:  یک هفته بعد از مصاحبه 
سخنگوی قوه قضائیه ما امروز دیدیم که کار ساخت هتل ولنجک 
متوقف نشده است. ســخنگوی قوه قضائیه اعلام کردند که کار 
متوقف شــده اما بر اساس مشــاهدات ما، به صورت دو شیفت 
ساخت وساز ادامه دارد. این ساخت وساز بدون اخذ رضایت مردم 
انجام شده و تخریب هایی در بناهای مجاور ایجاد کرده است. بر 
اســاس اســناد و مدارکی که ما در اختیار داریم و در دادگاه ارائه 
کرده ایم، مالک  تخلف کرده اســت. تخلف اصلی، ساخت هتل 
در حریم گسل زلزله است. ساخت هتل یک مصوبه نصفه ونیمه 
کمیسیون ماده ۵ داشــت که آن مصوبه را دیوان ابطال کرد، اما 
مجددا شهرداری مصوبه دیگری را در کمیسیون ماده ۵ می گیرد 

که تلاش می کنند تا این دفعه امضاها را کامل کنند.
جابری مقدم اضافه می کند: هنوز شــورای  عالی شهرســازی 
و معماری مجوز ســاخت این هتل را تصویب نکــرده و این کار 
تأیید نشده؛ بنابراین پروانه ای که صادر شده، خلاف قانون است. 
شورای  عالی شهرسازی و معماری باید به این تخلف ورود قاطع 

و سریع داشته باشد.
امیرحســین عبداالله زاده، شهرســاز، هــم می گویــد: ارتفاع 
مســتحدثات این هتل ۲۰۶ متر خواهد بود که در بلندترین نقطه 
شــهر تهران قرار دارد. این برج از فشافویه، فرودگاه امام خمینی 
و پرند قابل مشــاهده است. دید اشــراف افقی این مکان حداقل 
۷۵ کیلومتــر اســت. اما دید این هتل به واســطه شــیبی که در 

محدوده وجود دارد، بر روی همه پارســل ها و املاک مردم شهر 
تهران اســت؛ یعنی هیچ ملکی از پــسِ پنجره های هتل وجود 

ندارد  که قابل رؤیت نباشد.
او تأکید می کند: این برج شــبیه دیوار دفاعی اســت و تقریبا 
چیزی از بام تهران باقی نمی گذارد. او همچنین تأکید کرد که در 
صورت ساخت هتل، کهف الشهدا از حیز انتفاع ساقط می شود و 

یک سپر بتنی بام تهران را مسدود خواهد کرد.
درباره جزئیات زمینی که این هتل قرار اســت در آن ســاخته 
شــود، عبداالله زاده، کارشناس حوزه شهرسازی، پیش  از این گفته 
بود : این پلاک در منطقه یک، بالای خیابان بیست وپنجم ولنجک 
و در فاصله ۴۵ متری تا کهف الشــهدای تهران و در پایین دســت 
یکــی از بام هــای تهران قــرار دارد. مجاور آن بافت مســکونی 
کم تراکم یک تا دو  طبقه و ویلایی اســت و در پایین دســت آن و 
در فاصله چند کیلومتری پروژه، ســالن اجلاس سران و نمایشگاه 
بین المللــی را داریم. علاوه براین در مجاورت آن هم فقط باغات 
و بافت مســکونی قــرار دارد و عمدتا در شــعاع چند کیلومتری 
این پلاک مراکز کار و فعالیت مشــاهده نمی کنیــم، حتی مراکز 
دیپلماتیــک، نظامی و دولتی. تصاویر هوایی نشــان می دهد که 
قطعه مدنظر پروژه حالت ناموزونی دارد؛ چون بین قطعات دیگر 

واقع شده است.
در این زمیــن باقی مانده هایی از جنگل کاری وجود داشــت 
که ســازمان جنگل ها در دهه های ۶۰ و ۷۰ انجام داده بود و به  
واســطه ورود این قطعه به مرز تهران، این محدوده برای حفظ 
به سازمان زمین شــهری واگذار شد. در تصاویر هوایی مشخص 
اســت که بالغ بر ۶۰۰ اصله درخت در این قطعه وجود داشت 
که با رأی مخالف شورای شهر در سال ۱۴۰۱، حکم به جابه جایی 
درختان داده شــد. تعداد این درختان به  مرور کم شــده بود، اما 
در ســال ۱۴۰۲ تعــداد ۴۲۶ درخت جمع آوری شــد و ملک در 
مرحله گودبرداری اســت. همچنین در اطلاعات به دست آمده 
از شــهرداری تهران مشــخص شده اســت این پلاک در کاربری 
تثبیت شــده قرار دارد و تغییرناپذیر و در پهنه گســلی واقع شده 
اســت. علاوه براین، ملک در محدوده ۲۵ ســاله هم قرار گرفته 
است. کد لایه گسلی این زمین هم تیپ شش است که به عنوان 

خطرناک ترین عرصه گسلی شناخته می شود.
صادق کاشانی، وکیل دادگستری نیز به سخنان رئیس جمهور 
درباره بحران بی آبی در تهران اشــاره می کند و می گوید:  با توجه 
به وضعیت ناگوار و بحرانــی آب در تهران، رئیس جمهور اعلام 
کــرد با این وضعیت توســعه تهران معنا نــدارد. همان طور که 
رئیس جمهور گفتند، اگر در توســعه به طبیعــت توجه نکنیم، 
از طبیعت ســیلی می خوریم و طبعات ساخت این پروژه سیلی 
خواهــد بود که از طبیعت خواهیم خورد. این پروژه در ارتفاعات 
بالای هزارو ۸۰۰ متر ســاخته می شود و اگر ورود مقام رهبری به 
ساخت وســازهای ارتفاعات نبود، حتما آقایان قله کوه ها را هم 

فتح می کردند.
به گفته او منظر شهری و دامنه جنوبی البرز متعلق به همه 
شهروندان است. این وکیل دادگستری پیش  از این در یک نشست 
خبری با موضوع تخلفات ساخت وســاز این هتل ۳۰ طبقه گفته 
بود: مجوز ســاخت یک ساختمان ۳۰  طبقه با حدود دو هزار متر 
را در تراز بالای هــزارو ۸۰۰ متری البرز صادر کرده اند. در دو دهه 
گذشته شــخص رهبری پیگیر بودند که جلوی ساخت وسازهای 
بــالای هزارو ۸۰۰ متر گرفته شــود. از زمانی که این بحث مطرح 
شــد، کســی به غیر از آقــای زاکانــی جرئت نکرده کــه بگوید 
می خواهم اینجا بلندمرتبه بسازم. تراز این محدوده بالای هزارو 
۸۰۰ متر است. کهف الشهدا در تراز هزارو ۹۰۰ متر ساخته شده و 

نزدیک همین پروژه قرار دارد.

معاون محیط زیســت انسانی سازمان حفاظت محیط  زیست گفت: اگر روند تغییر اقلیم و اثرات 
سوء آن بر طبیعت را ادامه دهیم، قطعا بخشی از کشور دیگر قابلیت زیست نخواهد داشت. صدیقه 
ترابی در مراسم روز جهانی حفاظت از لایه ازن افزود: پیامدهای تغییر اقلیم در دنیا انکارنشدنی است 
اما در برخی کشــورها مانند ایران بیشتر مشهود است. وی اظهار کرد: تغییر اقلیم و گرمایش جهانی 
موجب شده تا دمای برخی کشورها تا ۱.۱ دهم افزایش یابد اما این افزایش در ایران به دو درجه رسیده 
است؛ بنابراین ایران نسبت به جهان گرم تر شده است. با توجه به این گرمایش، بارش های ما کاهش 
و تبخیر افزایش یافته اســت. وی ادامه داد: همچنین منابع آبی کاهش یافت و موجب شد تغییرات 
زیادی در محیط زیست ما ایجاد شود، از این رو زندگی برای ما سخت تر شده است؛ برای مثال تابستان 

امسال به حدی گرم بود که حتی کولرها هم جوابگو نبود.
ترابــی تأکید کــرد: برای اینکه چالش هــا و اثرات ناشــی از تغییر اقلیم را کاهــش دهیم باید با 
ســازمان های بین المللی همکاری کنیم که یکی از آنها اجرای برنامه حفاظت از لایه ازن اســت که 
ایران در این زمینه پیشرفت خوبی داشته است. او اظهار کرد: در راستای اجرای برنامه های بین المللی 
یک سؤال مطرح است و آن ، این است که چرا کشورهای توسعه یافته برای کاهش اثرات تغییر اقلیم 
در کشــورهای دیگر ســرمایه گذاری می کنند؟ جواب این اســت چون با مرزهای سیاسی نمی توانیم 

اثرات تخریب محیط زیســت را کنترل کنیم، از این رو کشــورهای توسعه یافته برای سلامتی خودشان 
در کشــورهای دیگر ســرمایه گذاری می کنند. وی افزود: اما یک مســئله وجود دارد و آن اینکه وقتی 
ایران ۳۵ ســال پیش اعلام کرد آمادگی همکاری بــرای کاهش گازهای مخرب لایه ازن را دارد، پس 
چرا باید در این روند تحریم ها بر این موضوع تأثیرگذار باشــد در حالی که کره زمین مربوط به همه ما 
است و مشکلات آن متوجه همه کره زمین و اهالی آن می شود؟ معاون محیط زیست انسانی سازمان 
حفاظت محیط  زیســت گفت: اگر فکری برای این روند نکنیم، قطعا مشــکلات سلامتی زیادی برای 
انسان به وجود خواهد آورد. باید ابرچالش ها را بشناسیم و برای رفع آنها برنامه ریزی کنیم. می دانیم 
که مشکلات یک شبه به وجود نیامده اند که یک شبه از بین بروند. وی افزود: اقدامات دولت ها در طول 
زمان لایه حفاظت از ازن را تخریب کرد. در واقع کارهای توسعه ای به ویژه در کشورهای توسعه یافته 
موجب انتشار گازهای گلخانه ای و تخریب لایه ازن شد، اما بعد از این متوجه شدند باید آن را ترمیم 
کنند و از این رو برنامه های بین المللی خود را آغاز کردند که در این راستا پروتکل مونترال شکل گرفت. 
ترابی ادامه داد: هر چیزی در طبیعت کامل است، اما ما انسان ها آن را تخریب کردیم و حالا باید آن را 
درست کنیم. بنابراین باید بدون توجه به مسائل مختلف کشورها کنار هم قرار گیرند و کارهای مشترک 

را پیش ببرند تا اثر کاهش تخریب لایه ازن، با تغییر اقلیم به همه جهانیان برگردد.

اقلیم، قابل زیست نخواهد بود ادامه روند تغییر  بخشی از کشور با 


